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صحن علنی

مهدی توحیدی  این روزها 
تــســهــیــات و مــعــافــیــت هــای 
مـــالـــیـــاتـــی، انـــگـــیـــزه ای بـــرای 
دانش بنیان شدن شرکت هایی 
ــه تنها پوسته  ــده اســـت ک شـ
دانش بنیانی را یدک می کشند 
و صف عریض و طویلی را برای دریافت امتیازات 

قانونی این شرکت ها تشکیل داده اند.
هرچند دانش بنیان شدن مزیت هایی دارد؛ اما 
برخی از کارشناسان معتقدند هر زمان طرحی از 
طرف دولت برای کمک و حمایت از شرکت های 
ــای تــولــیــد مــلــی شنیده  ــتـ خــصــوصــی در راسـ
می شود، سر و کله سوء استفاده کنندگان هم 
پیدا می شود در حالی که ممکن است حقوق 
شرکت هایی را که مشمول ایــن طــرح هستند 

ضایع کنند.

سوءاستفاده کنندگان در اول صف  ◾
مدیرعامل یکی از شرکت های دانش بنیان در 
شهرک صنعتی توس مشهد در این باره با اشاره به 
اینکه سوءاستفاده از تسهیات و امکانات دولتی 
توسط برخی افـــراد و شرکت ها همیشه بــوده و 
خواهد بود، عنوان کرد: اینکه سیستم های نظارتی 
تا چه حد بتوانند کارشناسانه موضوع ها را بررسی 

کنند، به فراخور زمان و شرایط متفاوت است.
غامرضا نیکبخت در گفت وگو با قدس اظهار 
کـــرد: چیزی کــه مشخص اســـت، همیشه هر 
زمان هر یارانه و حمایتی از سوی دولت ها چه 
بـــرای تولیدکنندگان و چــه بـــرای شرکت های 
دانش بنیان و یا هر موضوعی وجــود داشته، 
زودتر از خود فرد و یا شرکتی که محق دریافت این 
حمایت هاست، افراد و شرکت های غیرمشمول 
که از رانت برخوردارند از راه های مختلف، فرایند 
کاغذبازی ها را تکمیل می کنند و ظاهری قانونی 

به خود می گیرند.  
ــور مــعــمــول  ــ ــه طـ ــ ــه ایـــنـــکـــه ب ــ ــا اشـــــــاره ب ــ وی ب
سوءاستفاده کنندگان برای دانش بنیان شدن و 
گرفتن مجوزها پول های فراوانی خرج می کنند و 
به انواع روش های مختلف متوسل می شوند تا 
آن امتیازات را بگیرند، افزود: هنوز جوهر گرفتن 
مجوزها خشک نشده، در صف گرفتن امتیازات 

و تسهیات و معافیت های گوناگون هستند.
وی با اشاره به اینکه سیستم های نظارتی باید 

در این زمینه آسیب شناسی کنند، تأکید کرد: 
حدود پنج سال است که دانش بنیان هستیم؛ 
امــا متأسفانه هنوز شــرایــط ورود مــا بــه پــارک 
عــلــم و فــنــاوری خــراســان رضـــوی مهیا نشده 
است و به همین دلیل نتوانستیم از یک سری 

معافیت های گمرکی استفاده کنیم.

به اسم دانش بنیان، به کام بعضی ها ◾
وی با اشاره به اینکه هم اینک شرکت هایی در 
ــارک هم  شهرک صنعتی وجــود دارنـــد که در پ
عضو هستند؛ امــا هیچ چــهــره دانش بنیانی 
ــدارد، ادامــه داد: برخی از این  در آن هــا وجــود ن
شرکت ها زیر پوشش دانش بنیان عماً در حال 
فروش دستگاه های وارداتی هستند که با امتیاز 
دانش بنیانی و عضو پارک بودن وارد کرده اند و از 
امتیازات و امکانات داده شده برای شرکت های 

دانش بنیان استفاده می کنند.
وی تصریح کرد: شرکت هایی مانند ما هستند که 
سال هاست دانش بنیان هستیم و محصولات 
دانش بنیان تولید می کنیم؛ اما در انتهای صف 
گرفتن امتیازها قرار داریم و درخواست های ما 

بارها رد شده است.
وی افـــزود: ایــن صحبت ها اتهام زنی نیست و 
اسناد و مـــدارک آن موجود اســت؛ امــا به نظر 
می رسد مسیرهایی برای دور زدن قانون توسط 
ــا بلد  ــه م ــود دارد ک شــرکــت هــای ســودجــو وجــ
نیستیم و به همین دلیل نمی توانیم از امتیازات 

دانش بنیان بودنمان استفاده کنیم.

دبیر انجمن شرکت های دانش بنیان خراسان 
رضوی با اشاره به اینکه در ابتدای امر چیزی به 
نام شرکت دانش بنیان نداریم، عنوان کرد: برای 
اینکه یک شرکت بتواند دانش بنیان شود نیاز 
است ابتدا محصول شرکت به ممیزی فرستاده 
شـــود و پــس از دریــافــت تــأیــیــدیــه هــا شــرکــت، 
دانش بنیان خواهد شد و دانش بنیان غیر واقعی 

شکل نمی گیرد.

فقط دانش بنیان های نوع یک معاف از مالیات  ◾
هستند

میثم روحبخش با تأکید بر اینکه سطح بندی 
ــودن آن هاست  شرکت ها بسته بــه هــای تــک ب
که به سه نوع تقسیم می شوند و تنها نوع یک 
مستعد دانش بنیان بودن هستند، افــزود: اگر 
محصولی بخواهد دانش بنیان شــود باید دو 
شرط مهم داشته باشد. نخست اینکه سطح 
تکنولوژی و پیچیدگی های بالایی داشته باشد 
ودوم اینکه قابل کپی برداری نباشد یا به سختی 

کپی برداری شود.
وی با اشــاره به اینکه شرکت ها وقتی تأییدیه 
می گیرند دو تا سه سال مورد حمایت هستند 
ــواع و اقسام معافیت ها و تسهیات در  و از ان
قالب طرح 110 حمایت شرکت های دانش بنیان 
بهره مند می شوند، افــزود: بحث معافیت های 
مالیاتی که بسیاری از شرکت ها به دنبال آن 
هستند تنها به شرکت های دانش بنیان نوع یک 
تعلق می گیرد و نــوع دو و سه از ایــن معافیت 

برخوردار نیستند. ضمن اینکه این معافیت تنها 
روی محصول دانش بنیانی که تولید می شود 
داده خــواهــد شــد نــه تمام محصولاتی کــه در 

شرکت تولید می شود.
وی در مورد اعتبارات پرداختی به شرکت های 
دانش بنیان با بیان اینکه متولی بحث های مالی 
و اعتبارات، صندوق نــوآوری و شکوفایی کشور 
اســت که به عنوان مرجع اصلی حمایت های 
مالی در قالب تسهیات مختلف است، افزود: 
کارگزار این صندوق در خراسان رضوی، صندوق 
پژوهش و فناوری استان است که متولی پرداخت 
تسهیات زیر2میلیارد تومان اســت که برای 
مبلغ های بالاتر از خود صندوق نوآوری در تهران 

پیگیری ها انجام خواهد شد.

گلایه مندی نسبی دانش بنیان ها ◾
وی بــا تأکید بــر اینکه در مقام اجــرا بسیاری از 
شرکت ها رضایت نسبی از دریافت این تسهیات 
ندارند، عنوان کرد: تسهیاتی که باید به شرکت ها 
برسد، نمی رسد و این موضوع بر اساس مطالعات 
میدانی که با همکاری شرکت های عضو انجمن 
داشتیم، مشخص شده است و نیاز به این است 
که این تسهیلگری ها به معنای واقعی به شرکت ها 
پرداخت شود به ویژه شرکت ها و صنایع کوچک 
بیشتر درگیرهستند و باید تسهیلگری بیشتری 

انجام شود.
وی دربــاره شرکت هایی که دانش بنیان هستند؛ 
ولی عضو پارک نیستند و نمی توانند از تسهیات 
پارک  استفاده کنند، افزود: ممیزی ها و داوری های 
دانش بنیانی با ممیزی های پــارک علم و فناوری 
متفاوت اســت و این گونه نیست که هر شرکت 
دانش بنیان بتواند و بخواهد عضو پــارک علم و 
فناوری شود و یا برعکس هر شرکت مستقر در 

پارک بتواند و بخواهد دانش بنیان شود.
وی ادامــه داد: دو مرجع مختلف در تهران با 
داوری و ارزیابی های متفاوت که به هم ربطی 
ندارند و شرکت هایی که پذیرش پارک را می گیرند 

تحت عنوان فناور پارک شناسایی می شوند .
وی افـــــــزود: در حــــال حـــاضـــر 387 شــرکــت 
دانش بنیان در خــراســان رضــوی داریـــم کــه در 
9دسته بندی و حوزه فناوری، تأییدیه دانش بنیان 
را از معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری 

دریافت کرده اند.

انتقادکارشناساندرگفتوگوباقدسازشرکتهاییکهبانقابعلمیسوءاستفادهمیکنند

بی دانش و بنیان ها در صف دریافت تسهیلات!

خبرخبر
روزروز

اما و اگرهای استیضاح شهردار بیرجند 
در پی سؤال چهار نفر از اعضای شــورای اسامی شهر 
بیرجند از شهردار این شهر و قانع نشدن سه عضو از 
پاسخ ارسالی شهردار، موضوع استیضاح مهدی بهترین، 
در نخستین جلسه علنی شورای اسامی بیرجند بعد از 

دو هفته تعطیلی به رأی گیری گذاشته می شود.
به گزارش فارس، در جلسه علنی شورای اسامی شهر 

بیرجند، نامه طرح سؤال چهار نفر از اعضای شورا درباره 
اعام مبلغ بدهی شهرداری بیرجند طی نشست های 
مطبوعاتی و رسانه ای در فروردین  ماه امسال مطرح و 

جوابیه مکتوب شهردار بیرجند نیز قرائت شد.
رئیس شــورای اسامی شهر بیرجند اظهار کــرد: با 
توجه به اینکه سه نفر از چهار نفر سؤال کننده اعضای 

شورا از پاسخ مکتوب شهردار بیرجند قانع نشدند، 
در جلسه آینده شورا این موضوع برای بررسی بیشتر 

دوباره مطرح می شود.
حسنی صفت افــزود: مهدی بهترین؛ شهردار بیرجند 
10روز فرصت دارد برای اقناع سؤال کنندگان عضو شورای 
اسامی، پاسخ مستدلی را در صحن علنی شورای اسامی 

شهر بیرجند ارائه  کند. 
نخستین موضوع استیضاح شــهــردار بیرجند پس 
از ســؤال سه عضو شــورای اسامی شهر بیرجند در 
فــروردیــن  مــاه امــســال و قــانــع نــشــدن آنـــان در صحن 
علنی شورا به رأی گیری گذاشته شد که مورد حمایت 

اکثریت قرار نگرفت و از دور خارج شد.

    خدمت رسانی گروه جهادی فاطمیون خراسان رضوی
در روستا های فردوس 

 ۳۰۰ نفر از اهالی روستا های فردوس از خدمات گروه 
جهادی فاطمیون بهره مند شدند.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما، ۱۳ شهریور 

اجلاسیه ملی جهادگران به میزبانی شهرستان 
فردوس با حضور ۶۰۰ نخبه و ۲۰۰ گروه جهادی 
برگزار خواهد شد. از دوم شهریور رزمایش جهاد 

مقدس با حضور گروه های جهادی شهرستان 
فردوس، ۸۰گروه جهادگر از شهرستان بیرجند و 

تعدادی از گروه های جهادی خراسان رضوی آغاز 
شده و تا ۱۳ شهریور ادامه دارد.

مسئول گروه جهادی فاطمیون بیرجند گفت: این 
گروه جهادی در زمینه های مختلف ازجمله هنری، 
فرهنگی، آموزشی، اشتغال زایی و مشاوره در زمینه 

اعتیاد، جمعیت و خانواده فعالیت دارد.
۱۳ نفر از اعضای گروه جهادی فاطمیون در رزمایش 

جهاد مقدس حضور یافته و در دو روز گذشته 
با حضور در چهار روستا، حداقل به ۳۰۰ نفر در 

زمینه های مختلف خدمت رسانی کردند.

شورای اسلامی شهر مشهد تصویب کرد

بخشودگی عوارض ساختمانی 
مجتمع بیماران جذامی

هاشم رسائی فر پنجاه و یکمین جلسه علنی 
شــــورای اســامــی شــهــر مشهد دیــــروز در غیاب 
موحدیان؛ رئیس شــورا و به ریاست موسی الرضا 
حاجی بگلو برگزار شد. یکی از دستور کارهای این 
جلسه تصویب لایحه بخشودگی عــوارض پروانه 
ساختمانی زمینی جهت ساخت مجتمع مسکونی 
بیماران جذامی بــود. اعضای شــورا با تصویب این 
دستور کار و براساس آن به شهرداری مشهد اجازه 
ــد در راستای مسئولیت اجتماعی مدیریت  دادن
شهری و همکاری با آستان قدس رضوی و دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد در زمینه ساخت مجتمع 
مسکونی بیماران جذامی، بدهی عــوارض پروانه 
ساختمانی و خدمات آتش نشانی و قطار شهری 
زمین واقــع در وحید 8 را تا سقف مبلغ حــدود 2 

میلیارد تومان هبه کند.
همچنین در جلسه دیــروز اعضای این شــورا لایحه 
تسویه بدهی های نقدی شهرداری مشهد را تصویب 
کردند که بر اســاس آن شهرداری مجاز است برای 
تسویه بدهی ها در قبال اعطای مجوزها، امتیازها و 
تسویه بدهی های ساختمانی، با لحاظ تخفیف نقدی 

موضوع مصوبات شورای اسامی شهر تهاتر کند.

نطق انتقادی  ◾
ــروز،  همچنین در نطق پیش از دستور جلسه دی
حسین حسامی؛ رئیس کمیسیون اقتصادی، 
ــورای اسامی  ســرمــایــه گــذاری و مشارکت های شـ
شهر مشهد با انتقاد از عملکرد شهرداری در حوزه 
اقتصادی و برنامه ریزی گفت: برخی از مصوبات 
شورای اسامی شهر، توسط همکاران معزز و خدوم 
شهرداری اجرایی شده که جای تشکر دارد. بخش 
قابل توجهی از مصوبات نیز مستلزم تمرکز و توجه 

ویژه شهردار محترم است.
بارها و بارها در فضاهای مختلف و از تریبون های 
گوناگون از شهردار محترم تقدیر و تشکر کرده ایم. 
حالا که این فرصت به شهردار جوان مشهد داده 
شده، از باب نظارت و به نمایندگی از مردم شریف، 
انتظار عملکردی بهتر از سال گذشته را داریم که به 
برخی از موارد آن، اشاره خواهم کرد تا قطار خدمت 
دوره ششم مدیریت شهری، بهتر و سریع تر روی ریل 

خود حرکت کند.
بازگشایی اعتبارات و تبادل موافقت نامه ها و فرایند 
اجرای بودجه، برون سپاری و انعقاد قراردادها با تأخیر 

قابل توجهی مواجه است! 
- تبصره 1 اصاح بودجه 1۴00 مهلت 6 ماهه برای ارائه 
برنامه جامع درآمدی با رویکرد درآمدهای پایدار شهری 
برای شهرداری مقرر کرده و مؤکد در تبصره13 بودجه 
سال 1۴01، این فرصت تمدید شده؛ لیکن هنوز این 
لایحه به شورا ارائه نشده است و هنوز خبری از برنامه 

چهار ساله شهرداری نیست. 
تکریم و تشویق سرمایه های انسانی شهرداری، 
خوب و مورد تأکید ماست؛ اما در جای خود، عادلانه، 
منصفانه و شفاف. چند 10 میلیارد تومان پاداش 
در یک سال، آن هم تنها به برخی افراد که تناسبی 
با پــروژه هــای اجــرا شــده نــدارنــد و آن هم زمانی که 
پیمانکاران مطالباتشان بر زمین مانده و یا سرویس، 
ناهار و اضافه کار کارکنان خدوم شهرداری محدود 

شده است.
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در استان

مدیر کل امور مالیاتی خراسان شمالی از شناسایی 
خانه های خالی و خودروهای لوکس در استان خبر 
داد. به گزارش ایسنا، یوسف یعقوبی نژاد اظهار کرد: 
تاکنون 2 هزار و 38 پرونده مالیاتی برای خودروهای 
لوکس در استان تشکیل شــده اســت تا صاحبان 
آن ها مالیات مربوط به هر خودرو را پرداخت نمایند.

وی مالیات در نظر گرفته شده برای این تعداد خودرو 
در خراسان شمالی را 1۵ میلیارد و 600 میلیون تومان 
دانست و اظهار کرد: البته اطاع رسانی برای پرداخت 
مالیات خــودروهــای لوکس هنوز به همه مؤدی ها 
ارسال نشده و تا کنون فقط برای بخشی از آن انجام 

شده است.
وی با بیان اینکه پرداخت مالیات خودروهای لوکس 
مربوط به خودروهایی با ارزش بیش از یک میلیارد 
تومان می شود، بیان کرد: در حال حاضر نیز 181 مؤدی 
نسبت به پرداخت مالیات خودرو لوکس خود اقدام 

کرده اند که معادل 9۵7 میلیون تومان شده است.
مدیر کل امور مالیاتی خراسان شمالی گفت: تاکنون 
هــزار و 26۵ خانه خالی در استان شناسایی شده 
که برای صاحبان آن ها نیز پیامک پرداخت مالیات 
ارسال شده است. مالیات تشخیص داده شده برای 

این خانه ها 9 میلیارد و 800 میلیون تومان است.

وی در پاسخ به این پرسش که تعداد خانه های خالی 
اعــام شده در گذشته بسیار بیشتر از این تعداد 
بود، گفت: سامانه ای توسط وزارت راه و شهرسازی 
بــرای ایــن مــوضــوع طــراحــی شــده بــود کــه در برخی 
موارد به اشتباه محل سکونت افراد را به عنوان خانه 
خالی اعــام می کــرد یا اینکه اطــاعــات خانه های 
شناسایی شده برای دریافت مالیات، ناقص بود یا 
فرایند شناسایی و ارسال اطاعات خانه های خالی 
به سازمان مالیاتی زمان بر بود. این ها از جمله مواردی 
است که سبب کاهش آمار خانه های خالی در استان 

و کشور شده است.

مالیاتمالیات

تشکیل ۳۲۸۸پرونده 
مالیاتی خانه های خالی 

و خودروهای لوکس 


